



Carinthia's embattled border

in German:

Kärntens umkämpfte Grenze

Project

Description

The creation of a 52-minute documentary is planned. Carinthia's border with former Yugoslavia has been hotly disputed for a hundred years. In Carinthia as well as in Slovenia, there were places which were mostly populated by ethnic groups from the respective opposite nation. So Carinthian Slovenes lived in Austria and Old Austrians in Slovenia. Even today there is an ethnic group of Slovenian-speaking Carinthians in the south-eastern part of the country. This has caused repeated conflicts. After the "Anschluss" in 1938 there was armed resistance on the part of the partisans against the Nazi regime, which persecuted and murdered Carinthian Slovenes. In 1944 about 900 Carinthian partisans, Slovenian resistance fighters, fought against National Socialism in Carinthia, while Carinthian Slovenians were expelled and murdered by the Nazis. Shortly before the end of the war, atrocities were still being committed against the civilian population by SS units at Peršmanhof. Eleven people, including seven children, were brutally murdered. The Second World War was followed by the expulsion and extermination of German Austrians from Slovenia. Once again, at the end of the war, there were claims of property and military occupations by the Yugoslavian army, but the occupation was carried out by the British. From 1955 the new Austrian Federal Army defended the southern border against Tito's Yugoslavia. Especially in the 1970s, there were border incidents, secret service actions and bomb attacks by agents of the Yugoslav secret service. Today, efforts are being made to further improve relations between Slovenians and Carinthians through events involving both nations.

in German:

Es ist die Erstellung einer 52-minütigen Dokumentation geplant. Die Grenze Kärntens zum ehemaligen Jugoslawien ist seit hundert Jahren heiß umstritten. In Kärnten sowie in Slowenien gab es Orte, die zum Großteil von Volksgruppen aus der jeweils gegenüberliegenden Nation besiedelt waren. Also lebten Kärntner SlowenInnen in Österreich und AltösterreicherInnen in Slowenien. Bis heute gibt es eine Volksgruppe von slowenisch-sprachigen KärntnerInnen im südöstlichen Teil des Landes. Dies sorgte immer wieder für Konflikte. Nach dem „Anschluss“ 1938 gab es bewaffneten Widerstand seitens der PartisanInnen gegen das NS-Regime, das die Kärntner SlowenInnen verfolgte und ermordete. 1944 kämpften circa 900 Kärntner PartisanInnen, die sind slowenische WiderstandskämpferInnen, gegen den Nationalsozialismus in Kärnten, während Kärntner SlowenInnen durch die Nationalsozialisten vertrieben und ermordet wurden. Kurz vor Kriegsende wurden am Peršmanhof noch Gräueltaten an der Zivilbevölkerung durch SS-Einheiten verübt. Dabei wurden elf Menschen, darunter sieben Kinder, brutal ermordet. Nach dem Zweiten Weltkrieg folgte die Vertreibung und Vernichtung von DeutschösterreicherInnen aus Slowenien. Erneut gab es nach Kriegsende Besitzansprüche und militärische Besetzungen durch die Jugoslawische Armee, doch es erfolgte die Besatzung durch die Briten. Ab 1955 verteidigte das neue Österreichische Bundesheer die Südgrenze gegen Tito-Jugoslawien. Vor allem in den 1970er-Jahren kam es zu Grenzzwischenfällen, Geheimdienstaktionen und Bombenanschlägen durch Agenten des jugoslawischen Geheimdienstes. Heute bemüht man sich mit völkerübergreifenden Veranstaltungen, die Beziehungen zwischen SlowenInnen und KärntnerInnen weiter zu verbessern.

Applicant

Film Production MINAPictures

in German:

Filmproduktion MINAPictures

Website

<http://www.minapictures.at>

Location

Austria | [show on map](#)

Approved

15 May 2020

Category

documentary film

Type

Commemoration / remembrance

Funding

National Fund budget

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.